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Minister Dijkstal: Voorzitter! Ik maak
mij nóg geen grote zorgen, maar dat
komt door de procedure. Wij hebben
vorig jaar de begrotingen van de
korpsen gezien. Daar zaten een
aantal zeer lastige financiële
problemen in. Door afspraken met de
korpsen en hier en daar een beetje
kunst- en vliegwerk, zijn daar
oplossingen voor gevonden. De
nieuwe begrotingen moeten op 15
november bij ons worden ingediend.
Daaruit zal blijken of er nog
problemen zijn, bijvoorbeeld bij de
korpsen die de heer De Graaf noemt.
Wij zullen dat dan onder ogen
moeten zien. De Kamer weet dat er
een voorziening is om eventueel
daar waar het nodig is in te
springen, het bekende knelpunten-
potje. Ik kan dat pas beoordelen op
het moment dat ik het precies voor
me zie, maar ik houd er natuurlijk
wel rekening mee dat de politie in
sommige korpsen nog steeds met
een heel lastige financiële problema-
tiek te maken heeft.
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De heer Gabor (CDA): Voorzitter! De
minister stuurt ons regelmatig
brieven over de politiesterkte. Ook
gisteren hebben wij een brief
ontvangen waarin de 3700 FTE’s
genoemd worden waarover wij
steeds spreken. Het mag de minister
bekend zijn dat hij en ik over de
lijken in de kast uitdrukkelijk met
elkaar van mening verschillen. 4000
agenten voor Paars betekent 4000
agenten extra. Laat daarover geen
misverstand bestaan.
In de brief zegt de minister dat de

effecten van het invoeren van de
36-urige werkweek nog niet zijn
doorberekend in de politiesterkte.
Welnu, als daarmee globaal
berekend 2000 executieve mensen
vervallen en niet opnieuw worden
ingevuld, dan is er een tekort van
2000 politieagenten in het blauw op
straat. Ik vraag de minister hoe hij
dat gaat repareren. Hij brengt dat in
verband met de berichten in de
kranten. In Rotterdam is uitgelekt dat
daar alleen al 15 mln. nodig is om op
sterkte te kunnen blijven bij de
overgang van 38 naar 36 uur. Als
men in Rotterdam al 15 mln. mist,
dan kan men dat doorrekenen voor
de rest.Zijn er signalen dat deze
problemen zich met dezelfde

hevigheid ook bij andere korpsen
voordoen?
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Minister Dijkstal: Mijnheer de
voorzitter! In de CAO is de afspraak
gemaakt dat invoering van de
36-urige werkweek 100% her-
bezetting zal kennen in de executieve
functies. Dat leidt tot een her-
bezetting van 81%. Wij hadden op
het laatst nog wat dekkings-
problemen bij de kosten van die
CAO. Wij hebben daarover overleg
gehad met de korpsbeheerders, die
akkoord zijn gegaan met de totale
financiële dekking van de CAO’s. Ik
ga ervan uit dat de korpsbeheerders
hun deel van dat akkoord kunnen
verwerken in hun begrotingen.
Dat laat onverlet de vraag die de

heer De Graaf daarnet stelde. Als er
structurele problemen in een korps
zijn, zullen wij daarnaar moeten
kijken.
Over Rotterdam kan ik nog geen

mededeling doen. Ik heb begrepen
dat de korpsbeheerder noch het
regionaal college er al naar heeft
kunnen kijken. Mij dunkt dat
Rotterdam eerst zijn eigen concept-
begroting moet opstellen. Die krijgen
wij op 15 november en dan ben ik
weer aan de beurt.
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De heer Rabbae (GroenLinks):
Voorzitter! De minister onderkent dat
de veiligheid op straat een belang-
rijke zaak is voor de samenleving. Hij
zegt dat het vergroten van de
capaciteit van de politie maar een
onderdeel is van de oplossing om
het hoofd te bieden aan het geweld
op straat. Mijn vraag aan de minister
is of hij samen met zijn collega van
Justitie bereid is te bevorderen dat
het kabinet komt met een beleids-
notitie over vergroting van de
veiligheid op straat. Daarin moeten
aspecten zoals onderwijs en de
sociale kwestie uit de doeken worden
gedaan. Dan weten wij dat het
kabinet serieus bezig is met deze
zaak.
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Minister Dijkstal: Voorzitter! Daar
had de heer Rabbae niet aan hoeven
te twijfelen, want dat was het kabinet
al toen het aantrad. Om precies die
reden heeft het kabinet het integraal
veiligheidsbeleid ontwikkeld. Het is

de bedoeling dat het op zichzelf vrij
eenduidige kanaal van justitieel en
politioneel optreden in samenhang
wordt gebracht met ruimtelijke
ordening, onderwijsbeleid en
welzijnsbeleid. Dat integraal
veiligheidsbeleid kent de Kamer.
Daarover is overleg gevoerd. Langs
die weg zullen wij proberen de
criminaliteit te bestrijden.

Vragen van het lid Van Gijzel aan de
minister van Volksgezondheid,
Welzijn en Sport, over radioactief
materiaal dat is aangetroffen op
Schiphol.

©

De heer Van Gijzel (PvdA): Mijnheer
de voorzitter! In het toestel dat
neerstortte in Amsterdam-Zuidoost,
was 390 kilo verarmd uranium
opgenomen in verband met de
balans van het toestel. Daarvan is tot
op de dag van vandaag 227 kilo
verdwenen. Op eerdere vragen van
de Kamer antwoordde het kabinet
dat er geen gezondheidseffecten te
vrezen waren, omdat er geen
radioactieve stoffen aanwezig zouden
zijn. Later werd dat gecorrigeerd
door de toenmalige minister Alders.
Hij deelde mee dat het wel aanwezig
was, maar dat er geen verhoogde
stralingseffecten zijn gemeten. De
temperatuur was volgens hem niet
hoog genoeg om het verarmde
uranium uit elkaar te laten vallen.
Uit een artikel in Trouw van 17

september bleek dat volgens
informatie van Amerikaanse
autoriteiten de temperatuur waarbij
verarmd uranium uit elkaar valt, veel
lager is, alsmede dat verhoogde
straling in de omgeving niet
meetbaar is bij verarmd uranium,
omdat je die heel dichtbij moet
meten. Afgelopen vrijdag werd
bekend dat medewerkers op
Schiphol die langdurig met
gezondheidsklachten rondliepen, zelf
onderzoek hebben ingesteld naar de
oorzaken die daaraan ten grondslag
kunnen liggen. Daarbij werd er
verarmd uranium aangetroffen in
dezelfde loods waar destijds de El
Al-resten zijn opgeborgen.
Er zijn redelijk veel mensen die in

steeds grotere frequentie met
gezondheidsklachten komen die
betrekking hebben op huid-
aantasting, nieraandoeningen en
ademhalingsproblemen. Is de
minister van Volksgezondheid,

Tweede Kamer Vragenuur
30 september 1997
TK 7 7-379



Welzijn en Sport bereid op korte
termijn een serieus gezondheids-
onderzoek te laten plaatsvinden
onder de bewoners, de professionele
hulpverleners en de vrijwillige
hulpverleners?
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Minister Borst-Eilers: Mijnheer de
voorzitter! De inleidende opmerkin-
gen van de heer Van Gijzel over de
feiten die wij tot dusverre kennen,
zijn inderdaad correct. Hij weet ook
dat er al eerder pogingen zijn gedaan
om een onderzoek in te stellen bij
bewoners en hulpverleners. Als er
sprake is geweest van blootstelling
ten tijde van de Bijlmerramp, dan
zouden de hulpverleners het meest
zijn blootgesteld, met name politie,
brandweer, GGD en vrijwilligers.
Navraag bij de Arbo-dienst van de

gemeente Amsterdam in 1994, twee
jaar na de ramp, heeft geen
lichamelijke klachten aan het licht
gebracht die het gevolg zouden
kunnen zijn van uranium-
blootstelling. Er schijnen nu
hulpverleners te zijn die klachten
manifesteren. De meeste klachten
komen echter van bewoners die de
ramp indertijd hebben meegemaakt.
Die klachten zijn heel gevarieerd:
klachten van de luchtwegen, van de
urineblaas, maag- darmklachten, pijn
in de arm, impotentie. Dit is een heel
scala van klachten waarvan het

moeilijk is een verband met
eventuele uraniumblootstelling vast
te stellen.
De GGD heeft gepoogd, ook in

1994, via de huisarts patiënten op te
sporen met klachten gerelateerd aan
de Bijlmerramp. Dat is toen mislukt.
Toch komt die vraag iedere keer
terug. Het is blijkbaar zo dat er
mensen in Amsterdam zijn die het
gevoel hebben dat hun klachten hier
iets mee te maken hebben. Ik wil
graag de mogelijkheid laten
onderzoeken om een inventariserend
onderzoek te doen onder bewoners,
hulpverleners en vrijwilligers naar al
die lichamelijke klachten die men in
verband brengt met de Bijlmerramp.
De Bijlmerramp is natuurlijk ook

een groot psychotrauma geweest.
Psychotrauma kan allerlei lichame-
lijke klachten veroorzaken. Het lijkt
mij beter de klachten op die manier
te bekijken en niet weer een
onderzoek te focussen op de relatie
tussen lichamelijke klachten en
uraniumblootstelling. Alle deskundi-
gen zijn er vrijwel zeker van dat een
dergelijk onderzoek niets zal
opleveren, gezien de gegevens die ik
zojuist naar voren bracht.
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De heer Van Gijzel (PvdA):
Voorzitter! De minister zegt dat
volgens de deskundigen zo’n
onderzoek waarschijnlijk niet veel zal

opleveren. Ik zou die stukken dan
graag een keer willen bekijken, want
wij hebben ze niet. Het enige dat wij
tot nu toe weten, is dat in 1994 een
onderzoek is gehouden. Er is toen
een enquêteformulier met een
beperkt aantal vragen naar huisart-
sen gestuurd en dat was het.
Iedereen die maar een beetje
verstand heeft van radioactief afval –
ik heb dat niet, maar ik heb mij dat
laten vertellen – weet dat de
incubatietijd een lange periode
beslaat. Niet alleen ik, maar ook mijn
collega’s moeten steeds meer
mensen te woord staan die over
klachten spreken.
De minister stelt voor, een eerste

inventariserend gezondheidskundig
onderzoek te doen. Ik vind dat prima.
Nog liever had ik gezien dat er een
volledig gezondheidskundig
onderzoek werd gehouden,
toegespitst op het effect van
uraniumblootstelling. Ik hoor dan wel
graag van de minister of dat
oriënterend onderzoek zodanig van
aard is dat het ons daadwerkelijk iets
leert over de mogelijke gezondheids-
effecten ten gevolge van het
blootstaan aan straling. Daarover
maken de mensen zich de grootste
zorgen. Ook hoor ik graag aan welke
termijn de minister denkt. Zo’n
eerste onderzoek behoeft naar mijn
mening niet langer dan één à twee
maanden te duren.
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter!
Met een inventariserend onderzoek
wil ik niet weglopen voor een
onderzoek naar verband tussen
klachten en uraniumblootstelling.
Stel dat er uraniumblootstelling heeft
plaatsgevonden, dan is er meer
gebeurd bij die ramp. Je kunt
hetzelfde soort lichamelijke klachten
daarvan krijgen. Je moet de mensen
dan erkenning geven voor hun
klachten en een inventariserend
onderzoek doen naar al die
gezondheidsklachten die men zelf
toeschrijft aan de Bijlmerramp, al
dan niet veroorzaakt door de
uranium. Maar er is dus meer
gebeurd. Ik ben graag bereid tot het
laten verrichten van zo’n onderzoek.
Ik vind dat wij een keer af moeten
van de situatie van almaar onrust,
zonder dat wij ooit met een
antwoord komen.
Ik wil de heer Van Gijzel wel op

voorhand de illusie ontnemen dat er
klip en klaar uit zal komen dat
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bepaalde klachten het gevolg zijn
van de toenmalige blootstelling aan
uranium. Het zal al moeilijk zijn om
aan te tonen welke mensen er dan
aan blootgesteld zijn. De heer Van
Gijzel weet net zo goed als ik dat het
uranium zoek is; wij weten niet
precies wat er met die 200 kilo
gebeurd is. Zo’n inventariserend
onderzoek zou veel kunnen
betekenen als het gaat om aandacht
voor de klachten en genoegdoening
op dat punt. Uit het spectrum van
klachten dat er dan uitkomt, kun je
altijd nog zien of het zin heeft om
wat verder te duiken in de problema-
tiek rond het uranium.
Voorzitter! Ik wil de Kamer graag

schriftelijk informeren over het
tijdpad van het onderzoek. Ik kan nu
niet uit de losse pols aangeven hoe
lang dat zal duren. De heer Van
Gijzel denkt dat het in twee maanden
voor elkaar zal zijn. Ik zal de Kamer
daar een brief over schrijven.
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De heer Keur (VVD): Zijn er destijds
metingen verricht toen de El
Al-Boeing in de hangar lag. Zo nee,
waarom niet? Zo ja, wat is er toen
mee gedaan?
Wat is het stralingsniveau van de

meting en wat is het werkelijke
potentiële gevaar op dit moment?
Waarom is er nu pas gemeten?
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter! De
heer Keur vraagt of er destijds
metingen zijn verricht in de hangar.
Die informatie heb ik niet gekregen
van mijn collega’s van VROM en van
Verkeer en Waterstaat. Die vraag
zullen zij derhalve schriftelijk moeten
beantwoorden.
Er zijn nu metingen verricht door

een KLM-medewerker die af en toe
in die hangar werkzaam is en
bepaalde gezondheidsklachten heeft.
Hij heeft dus zelf het initiatief
genomen om te gaan meten en heeft
toen wat radioactiviteit ontdekt. De
inspectie milieuhygiëne heeft de
röntgentechnische dienst inmiddels
opdracht gegeven om een echt
onderzoek in te stellen. Dat
onderzoek heeft systematisch in de
hele hangar plaatsgevonden. Men
heeft ontdekt dat er in die hangar
sprake is van een straling van
verarmd uranium op een plekje van
10 cm bij 20 cm plus nog een paar
streepjes daaromheen. In totaal gaat

het om niet meer dan een vierkante
meter en die straling is op een halve
meter afstand niet meer waar te
nemen. Het is dus een kleine
besmetting en het gaat om een lage
intensiteit. Die besmetting zal nu
worden opgeruimd. Ik neem aan dat
de minister van VROM, die verant-
woordelijk is voor de inspectie
milieuhygiëne, de Kamer op de
hoogte zal stellen van de verdere
gang van zaken. De vraag of er
indertijd metingen in de hangar
verricht zijn, zal ik naar haar
doorgeleiden.
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Mevrouw Augusteijn-Esser (D66):
Voorzitter! Ik heb een vraag voor de
minister, of wellicht voor een van
haar collega’s. Ligt er op dit moment
nog materiaal met verrijkt uranium?
De woorden van de minister zijn zeer
geruststellend. Is de minister al in
staat om diezelfde geruststelling over
te brengen aan de mensen die het
betreft en die in onze richting blijk
geven van hun ongerustheid?
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter! Er
is in die hangar inderdaad sprake
van de aanwezigheid van enig
verarmd uranium. Dat zit vast aan de
bodem van die hangar en dat moet
dus verwijderd worden. De inspectie
milieuhygiëne heeft daar ook
opdracht toe gegeven. Mevrouw
Augusteijn vraagt of ik de mensen
kan geruststellen. Ik heb geciteerd uit
de informatie die ik van mijn collega
van VROM heb gekregen. Het is een
kleine besmetting over een klein
oppervlak met een lage intensiteit.
De vraag, in hoeverre daar gerust-
stelling van kan uitgaan in de
richting van mensen die daar
regelmatig werkzaam zijn, kan ik op
dit moment niet beantwoorden. Het
is allemaal zeer pril en het moet nog
verder worden uitgezocht. Nogmaals,
mijn collega van VROM zal de Kamer
ongetwijfeld over deze zaak blijven
informeren.
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De heer Poppe (SP): Voorzitter! Het
is te gek voor woorden dat wij zo
lang na de ramp nog steeds vragen
hebben. De minister zegt dat het
gaat om een lichte straling. Op een
afstand van een halve meter is er
niets van te merken. Mijn vraag is of

er ooit onderzoek is gedaan naar wat
er gebeurt met verarmd uranium
onder een temperatuur zoals
mogelijk bij de ramp heeft plaatsge-
vonden. Na alle vragen van de
Kamer had dit toch moeten
gebeuren? Bij zo’n ramp komen er
licht radioactieve deeltjes in de
rookgassen en kunnen deze dus
ingeademd worden. Is er literatuur-
onderzoek gedaan? Zo nee, is de
minister bereid om dat te doen om
in ieder geval kennis te krijgen van
het effect van radioactieve deeltjes
die men eventueel kan inademen?
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter! Er
is in de wetenschappelijke wereld
zeker informatie bekend over de
effecten bij blootstelling aan verarmd
uranium. Onder andere kunnen bij
blootstelling aan zekere hoeveelhe-
den uranium nierklachten optreden.
Het spijt mij dat mijn kennis op dit
moment niet verder reikt. De heer
Poppe kan echter van mijzelf of een
van mijn collega’s zeker informatie
krijgen over wat er verder bekend is
over gezondheidsklachten bij
blootstelling aan uranium.
De heer Poppe heeft gevraagd

naar onderzoek. Er is onderzoek
gedaan en er is wetenschappelijk
onderzoek gedaan. Daarover kan de
Kamer geı̈nformeerd worden. Ik zal
dat aan mijn collega van VROM
vragen.
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De heer Stellingwerf (RPF):
Voorzitter! Er is de afgelopen jaar
een- en andermaal meer of minder
beperkt onderzoek gedaan. Het
kenmerk daarvan is dat het nogal ad
hoc van karakter is geweest. Nu gaat
de minister weer een inventariserend
onderzoek doen. Mijn vraag is of het
niet veel beter is om epidemiolo-
gisch onderzoek te doen dat zich
uitstrekt over een veel grotere
periode. Als de minister daar nog
niet toe bereid is, kan het dan wel
een uitvloeisel zijn van het onderzoek
dat de minister nu gaat opstarten?
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter! Het
lijkt mij een heel interessante
suggestie, als men ervan uitgaat dat
klachten ook langere tijd na dato
kunnen optreden. Een inventarise-
rend onderzoek van klachten kan

Borst-Eilers
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opleveren dat er meer klachten
uitkomen dan voor de gemiddelde
bevolking geldt. Het onderzoek kan
dan epidemiologisch vervolgd
worden.
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Mevrouw Oedayraj Singh Varma
(GroenLinks): Voorzitter! De heer Van
Gijzel heeft al gezegd dat de mensen
die het slachtoffer zijn en die dus
ziek zijn, Kamerleden benaderen. Wij
hebben de mensen gesproken en
krijgen ook brieven van artsen. De
minister gaat een inventariserend
onderzoek doen. De minister heeft
gezegd in vorige onderzoeken niet
alle mensen te hebben bereikt. Hoe
gaat de minister deze mensen nu
bereiken? Met welke organisaties
gaat zij dat doen? Alleen met de GG
en GD en de gemeente Amsterdam
komt zij er niet uit. Daarom moeten
het allochtonenpastoraat, de kerken
en de migrantenorganisaties in de
Bijlmer erbij betrokken worden. De
mensen komen daar nog steeds. Zo
worden wij ook benaderd. De
klachten zijn zeer reëel en zeer
serieus. Ik kijk dan ook uit naar het
onderzoek van de minister.
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Minister Borst-Eilers: Voorzitter!
Mevrouw Varma heeft een aantal
goede suggesties gedaan. Ik neem

die graag mee. Bij een inventarise-
rend onderzoek is het natuurlijk in de
eerste plaats de bedoeling om zoveel
mogelijk mensen met de bedoelde
klachten te bereiken. Zij noemde een
aantal organisaties via welke wij de
mensen actief kunnen benaderen. Ik
zal daarover met haar in contact
treden om dit uitvoeriger door te
nemen. Het lijkt mij een goede
suggestie.

Vragen van het lid Van Middelkoop
aan de minister van Sociale Zaken en
Werkgelegenheid, over diens
uitlatingen over het inzetten van
WW-gelden gericht op de
terugdringing van langdurige
werkloosheid.
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De heer Van Middelkoop (GPV):
Voorzitter! De minister van Sociale
Zaken, de heer Melkert, is een
veelgevraagd spreker en wij
ontvangen dan ook veel redevoerin-
gen van hem. Vorige week sprak hij
voor de metaalwerkgevers en het
was, althans in mijn ogen, een
aandachttrekkend verhaal, onder
meer over de benutting van
WW-uitkeringsgelden voor de aanpak
van de harde kern van onze
structurele werkloosheid. Dat is een
onderwerp dat de aandacht van mijn
fractie heeft.

Naar analogie van de Algemene
bijstandswet, zeg ik de minister
parafraserend en samenvattend na,
moet passief uitkeringsgeld omgezet
worden in middelen voor actief
arbeidsmarktbeleid. Nogmaals, ik zet
voorop dat het een interessante
gedachte is. Ik vind het de moeite
waard om ook in de Kamer hiervoor
in elk geval aandacht te vragen. Ik
vind het enigszins merkwaardig dat,
na enig onderzoek mijnerzijds, van
dit beleidsidee in de laatste
begrotingsstukken niets terug te
vinden is. Sterker nog, ik heb de
indruk dat men ten departemente
hiermee enigszins verrast was.
Mijn eerste vraag is wat precies de

status is van de uitspraken van de
minister vorige week voor de
metaalwerkgevers. Gaat het
bijvoorbeeld om een zaak die meer is
dan hetgeen wij nu kennen en gaat
het bijvoorbeeld te zijner tijd ook
leiden tot een wetswijziging? Gaat hij
dat bevorderen?
Vervolgens een vraag ten

principale. Bij de Algemene
bijstandswet gaat het om bijstands-
geld, dus geld uit de overheidskas,
maar bij de WW gaat het om
premies die betaald zijn en is er dus
een relatie tussen premie en
uitkeringsrecht. Stelt dat geen grens
aan de vrijheid van de overheid om
WW-uitkeringsgelden breder in te
zetten? Hoe verhouden de rechten
van de minister of de wetgever zich
tot de rechten van uitkeringsgerech-
tigden? Ik hoor graag een eerste
exercitie van de minister hierover.
Dan is er nog de relatie met

datgene wat er nu reeds gebeurt.
Hoe nieuw zijn de voorstellen van de
minister eigenlijk? Ik wijs bijvoor-
beeld op de bevoegdheid die is
neergelegd in de veegwet voor
bedrijfsverenigingen om voor
moeilijk plaatsbare werklozen ten
laste van het Algemeen
werkloosheidsfonds diensten in te
kopen bij de arbeidsvoorzienings-
organisatie. Wil de minister hier
bijvoorbeeld meer geld voor gaan
inzetten?
Ten slotte wil ik graag weten wat

de mogelijk verdere uitwerking van
deze, nogmaals, aandachttrekkende
ideeën van de minister zal zijn.
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Minister Melkert: Mijnheer de
voorzitter! Misschien tot teleurstel-
ling van de heer Van Middelkoop: zo
vreselijk nieuw was hetgeen ik heb
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